



တနှစ်ပတ်လုံးဒီဒေသမှာ သစ်ထုတ်လုပ်မှုကို ခန့်မှန်းရခက်ပေမယ့် ၂၀၀၉ ခုနှစ်အတွင်းမှာတော့ ဖာဆောင်းခွင် တခုထဲက တန်ချိန် ၅၀၀ ထုတ်လုပ်ခဲ့ပါတယ်။ ဒီနှစ်မှာ နှစ်ဆတိုးထုတ်ဖို့ ခန့်မှန်းထားတယ်လို့ သစ်တောဝန်ထမ်းတဦးက ပြောပါတယ်။

ဒေသမှာ ကျွန်းသစ်ခွဲသား တတန်ကို ကျပ်ငါးသိန်းပေါက်ပြီး လုံးတန်ဆို သုံးသိန်း ပေါက်ပါတယ်။ သစ်ခွင်မှာ အလုပ်လုပ်တဲ့ ဒေသခံတွေကတော့ တရက်ကို ဘတ် ၁၅၀ (၄၅၀၀) ကျပ် ရပါတယ်။

ဖြုန်းတီးလိုက်တဲ့ သစ်တွေအစား နှစ်ရှည်ပင်တွေ ပြန်လည် စိုက်ကြပေမယ့်လဲ သစ်ထုတ်လုပ်ရေးကို လျော့ချဖို့နဲ့ သတ်မှတ်ထားတဲ့ သစ်တွေရဲ့ စံချိန်စံနှုန်းအတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ဖို့လိုကြောင်း ကရင်နီပြည် သစ်တောရေးရာဆိုင်ရာ လေ့လာသူတဦးက ထောက်ပြပါတယ်။

မြန်မာ စစ်တပ်တွေ ရေဆင်းချိုးတယ်ဆိုတာ တခါမှ မတွေ့ဖူးဘူး။ တပ်ထဲမှာဘဲ ချိုးတယ် လေ။ ကျနော်တို့အတွက်

“သစ်တော ဥပဒေတွေမှာတော့ သစ်နတွေနဲ့ အရွယ်မရောက်သေးတဲ့ သစ်တွေကို ခုတ်ခွင့်မရပါဘူး။ ကျနော်တို့ တိုင်းပြည်မှာက ဥပဒေမှ မအုပ်စိုးတာလေ။ သစ်တော ကာကွယ်ခွင့်ဆိုတာ ဘယ်လို အခြေအနေလဲလို့တောင် ပြောလို့ရနိုင်ပါတယ်။ အမှန်တကယ်တော့ ဒီသစ်နတွေခုတ်တာ ဥပဒေနဲ့ တင်းကျပ်စွာ ကာကွယ်ဖို့ လိုပါတယ်”

သစ်ထုတ်လုပ်ငန်းကို လုပ်တဲ့ကုမ္ပဏီတွေဟာ သစ်တွေကို အကွက်လိုက် လက်နက်ကိုင်တဲ့ တပ်ဖွဲ့တွေကနေဝယ်ပြီး ၄ ပေခွဲမပြည့်သေးတဲ့ အပင်တွေကိုပါမကျန် ထုတ်ယူနေကြတယ်လို့ ကရင်နီပြည် အမှတ်(၂)ခရိုင်မှာ လုပ်ရှားနေတဲ့ ကရင်နီတပ်မတော် ထောက်လှမ်းရေး အရာရှိတဦးက ပြောပါတယ်။

ကုမ္ပဏီတွေနဲ့ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေက ပေမပြည့်တဲ့ သစ်တွေ ခုတ်တာနဲ့ ပတ်သက်ပြီး KDRG က တော်ရယ်ပိုးက ရေရှည်အတွက် ထည့်စဉ်းစားသင့်ကြောင်း ပြောပါတယ်။

“သူတို့တွေက စီးပွားရေး လုပ်တယ်ဆိုပေမယ့် ရေရှည်အတွက် တဖက်မှာထည့် စဉ်းစားပေးသင့်တယ်။ နောက်ပြီး ငွေတွေရတာပဲ စီးပွားရေးအတွက် သက်သက်လုပ်တာ မဟုတ်ပဲနဲ့ ပြန်လည်အစားထိုး စိုက်ပျိုးဖို့အတွက် ထည့်စဉ်းစားရင် ကောင်းတာပေါ့”

ဒီလိုသစ်တောတွေ ပြုန်းတီးစေခြင်းကြောင့် ရေရှားပါးခြင်း၊ တောရိုင်းတိရိစ္ဆာန်တို့ရဲ့ စားကျက်တွေကို ပျက်စီးစေခြင်းနဲ့ ရာသီဥတု ဖောက်ပြန်ခြင်းစတဲ့ ဆိုးကျိုးတွေကို ဖြစ်ပေါ်စေပါတယ်။

သစ်တွေကို ဝယ်ခွတ်တဲ့သူတွေဟာ တောရိုင်းတိရိစ္ဆာန်တွေကိုပါ ဝင်ပစ်တဲ့အတွက် တောရိုင်းတိရိစ္ဆာန်တွေ ရှားပါးကုန်တယ်လို့လဲ Evergreenအဖွဲ့က ဒါရိုက်တာ ဆရာညေးရယ်က ပြောပါတယ်။

ရာသီဥတုတွေ ဖောက်ပြန်ခြင်းကြောင့် ကရင်နီပြည်မှာ ရေရှားပါးတဲ့ ပြဿနာကိုလည်း ရင်ဆိုင်လာကြရပြီး ဒီနှစ်ဆိုရင် လယ်သမားတွေ စပါးမစိုက်နိုင်ဘဲ စိတ်ပျက်လက်ပျက် ဖြစ်နေကြရပါတယ်။

မိုးရာသီ ရောက်နေပြီဖြစ်ပေမယ့် ကရင်နီပြည်မှာ မိုးရွာသွင်းမှု နည်းပါးပြီး တောင်သူတွေအနေနဲ့ စိုက်ပျိုးထားတဲ့ ပျိုးပင်များကို ရေမပေးနိုင်တဲ့အပြင် သောက်သုံးစရာရေပါ လုံလောက်မှုမရှိတဲ့ အခက်အခဲများ ကြုံတွေ့နေရတယ်။

ထိုကြားထဲက နောက်ထပ်ပြဿနာတခု ထပ်ပေါ်လာတာက ကျေးရွာအနီးအနားမှာ အခြေစိုက်နေတဲ့ မြန်မာစစ်တပ်တွေက စခန်းအတွက် ရေမပိုမနေရ အမိန့်ထုတ်ထားတာပါ။

ကရင်နီပြည် ဖရူဆိုမြို့နယ်အတွင်းက ရွာသားတွေဟာ ရွာအနီး အခြေစိုက်ထားသော စစ်တပ်စခန်းအား နေ့စဉ်နေ့တိုင်း ရေထမ်းပို့ပေးနေရတယ်။ စစ်တပ်အတွက် သောက်သုံးရေအပြင် ချိုးရေကိုပါ

ကရင်နီတောင်ကုန်း ယောင်ထုံးပေးဖို့

သတင်းရင်းမြစ် > ဒီမင်း

သောကြာနေ့၊ သြဂုတ်လ ၀၆ ရက် ၂၀၁၀ ခုနှစ် ၂၀ နာရီ ၁၂ မိနစ်

ခပ်ပိုပေးနေရတယ်လို့ ရွာသားများက ပြောတယ်။ တပ်စခန်းတခုဆီ တရက်ကို ဝါးမောက်ပူး (တစ်ဂါလံရှိသောရေပူး) ၄၅ပူး အချိန်မှန် ပို့ပေးနေရပြီး မပို့ပေးပါက ဒဏ်ငွေသော်လည်းကောင်း၊ အိမ်မွေးတိရစ္ဆာန်များကိုသော် လည်းကောင်း ပေးဆောင်ရတယ် ဆိုတယ်။

“မြန်မာ စစ်တပ်တွေ ရေဆင်းချိုးတယ်ဆိုတာ တခါမှမတွေ့ဖူးဘူး။ တပ်ထဲမှာဘဲ ချိုးတယ်လေ။ ကျနော်တို့အတွက်တော့ တခါတလေဆို စားဖို့တောင်မရှိဘူး”ဟု တပ်စခန်းများအတွက် အမြဲလိုလို ရေထမ်းပို့ပေးနေရတဲ့ ဖရူဆိုမြို့နယ်အတွင်းက ရွာသားတဦးက ပြောတယ်။

ဖရူဆိုမြို့နယ် ဖူးကရားခူရွာနားမှာ စစ်အစိုးရတပ်ရင်း ၅၁၃က တပ်သားအင်အား ၂၀နဲ့ အခြေစိုက်ထားပါတယ်။

ကရင်နီပြည် သံလွင်မြစ် အနောက်ဘက်ခြမ်းမှာ ယခင်က မိုးခေါင်ရှေ့ရှားပါးမှု မဖြစ်ခဲ့ဖူးသော်လဲ ယခု ၂၀၁၀ပြည့်နှစ်ဟာ ရေရှားပါးဆုံး နှစ်ဖြစ်ခဲ့ပြီး လာမည့်လတွေမှာလဲ မိုးမရွာရင် ပိုဒုက္ခရောက်နိုင်တယ်လို့ ရွာသားတွေက ပူပန်နေကြပါတယ်။

“ရေထွက်ပေါက်နဲ့ ကျနော်တို့ ရွာက တနာရီလောက် လမ်းလျှောက်ရပါတယ်။ ပြီးတော့ ရေကိုရဖို့ အကြာကြီး ထပ်စောင့်နေရတော့ အချိန်အရမ်းကုန်တယ်၊ တောင်ယာ အလုပ်တွေပါ ပျက်တယ်။ အခုချိန်ထိ မိုးမရွာသေးဘူး။ ရွာမှာ ဘယ်လိုလာမလဲ မသိသေးဘူး။ အခုအချိန်က ထွန်ယက် စိုက်ပျိုးရမယ့် အချိန်ပါ။ ဒါပေမယ့် မိုးမရွာတော့ ဘာမှလုပ်လို့မရဘူး” လို့ ဖူးကရားခူရွာက လယ်သမားတဦးက ပြောတယ်။

ဖရူဆိုမြို့နယ် ဒေါသမကြီးရွာက ရွာသားတယောက်ကလည်း “ ဒီနှစ် ကျနော်တို့ရွာရဲ့ ရေထွက်ပေါက်က အရမ်းကို ထွက်နည်းသွားတယ်။ တနာရီလောက် ထိုင်စောင့်မှသာ ဝါးပူး တစ်လုံးဘဲပြည့်တယ်လေ။ တချို့ဆိုရင် ဖရူဆိုအထိ ထိုလာဂျီစက်နဲ့ သွားသယ်ပြီး ဂါလံပုံး တလုံးနဲ့ဆိုရင် ၂၅၀ နဲ့ ပြန်ရောင်းရတာလဲရှိတယ်” လို့ ပြောပါတယ်။

ကရင်နီပြည်ရဲ့ သစ်တောဧရိယာဟာ အရင်ရှိရင်းစွဲရဲ့ ၂၀ ရာခိုင်နှုန်းလောက်ပဲ ကျန်တော့မယ်

ယခုနှစ် ကရင်နီပြည်တွင်း ဒေသအတော်များများမှာ ရေရှားပါးသည့် ပြဿနာနဲ့ ရင်ဆိုင်နေရပြီး ရွာအနီးအနားမှာ အခြေစိုက်နေတဲ့ စစ်တပ်စခန်းတွေကိုပါ ရေပုံမှန် မထမ်းပို့ပေးနိုင်ရင် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်သည့် ပြဿနာတွေ ပေါ်ပေါက်လာမှာကိုလဲ ရွာသားတွေက စိုးရိမ်နေကြတယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

စစ်အစိုးရဲ့ အနိုင်ကျင့်ခံနေရတဲ့ ပြည်သူတွေမှာ ရာသီဥတု ဖောက်ပြန်မိုးမရွာလို့ ဝမ်းစာအတွက် □ စိုက်တဲ့ပျိုးပင်တွေပါ ပျက်စီးကြရရှာပါတယ်။

“လုပ်ကိုင်ဖို့ အဆင်မပြေဘူး၊ ပြီးတော့ မိုးလဲမရွာဘူး။ ၄၊၅လပိုင်းက အရင်စိုက်ထားတဲ့အပင်တွေ နေတအားပူလို့ အကုန်ပြန်သေတယ် ” လို့ ဒီမောဆိုမြို့နယ်က ဒေသခံတဦးက ပြောပါတယ်။

ယခုလက်ရှိ ကရင်နီပြည်ရဲ့ သစ်တောဧရိယာဟာ အရင်ရှိရင်းစွဲရဲ့ ၂၀ ရာခိုင်နှုန်းလောက်ပဲ ကျန်တော့မယ်လို့ အမြဲစိမ်းလန်းသောအဖွဲ့က □ ခန့်မှန်းထားပါတယ်။

ဒီမောဆိုမြို့နယ်မှာ ကျောင်းသားလူငယ်တစု အခုမှစိုက်လိုက်တဲ့ သစ်ပင်ငယ်လေးတွေဟာ အပင်ကြီးတွေဖြစ်ဖို့ နှစ်ပေါင်းရာနဲ့ချီ စောင့်ရမယ် ဆိုပေမယ့် ကရင်နီပြည်မှာ စည်းစနစ်မဲ့ သစ်ထုတ်မှုတွေ မရှိတော့ဘူးဆိုရင် ကျောင်းသားတွေစိုက်ကြတဲ့ အပင်တွေဟာ ခြောက်သွေ့နေတဲ့ ကရင်နီပြည်ကို ဒီထက်ပိုပြီး စိမ်းလန်းစေမှာဘဲ။